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В условиях рыночного хозяйствования, в соответствии с изменениями 

в экономическом и социальном развитии страны существенно меняется и 

политика в области оплаты труда, социальной поддержки и защиты работ-

ников. Понятие «заработная плата» наполнилось новым содержанием и 

охватывает все виды заработков, начисленных в денежной и натуральной 

формах, включая денежные суммы, начисленные работникам в соответ-

ствии с законодательством за не проработанное время. 

Актуальность темы научной работы определяется тем, что трудовой 

вклад любого работника предприятия, организации в общее дело должен 

быть адекватно вознаграждён. Грамотное построение системы вознаграж-

дений (материальных и моральных) создаёт необходимые предпосылки 

для высокоэффективного труда, максимальной отдачи каждого работника 

в общее дело. 

Для совершенствования оплаты труда на предприятиях транспорта 

можно применять гибкую систему оплаты труда «Участие в прибылях», 

сущность которой в том, что за счет заранее установленной доли прибыли 

формируются премиальный фонд, из которого работники получают регу-

лярные выплаты. Размер выплат зависит от уровня прибыли, общих ре-

зультатов коммерческой деятельности предприятия. В системе "Участие в 

прибылях" премии выплачиваются за достижение конкретных результатов 

коммерческой деятельности предприятия.  

Ещё один способ совершенствования оплаты труда на предприятиях 

транспорта – это осуществление резервирования дополнительной заработ-

ной платы. 

Резервирование дополнительной заработной платы необходимо про-

изводить ежемесячно для всех категорий работников, кроме руководите-

лей, специалистов административного персонала, которым замена на вре-

мя отпуска не полагается. 

Резерв следует образовывать ежемесячно, исходя из фактически 

начисленной заработной платы рабочим, пособий по временной нетрудо-

способности и планового процента отчислений в данный резерв. Плановый 

процент отчислений в резерв определяется ежегодно как процентное от-

ношение планируемой годовой суммы на оплату трудовых отпусков рабо-

чим к их плановому фонду оплаты труда (без сумм на оплату отпусков).   
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There are two kinds of concrete strength control: destructive and non-

destructive methods. The destructive methods are: the method of reference 

material and core drilling. Non-destructive methods are: plastic flow 

deformation, rebound hammer, shock pulse, pulling test, the method of rib 

chipping, ultrasonic pulse velocity (UPV) method. The ultrasonic pulse velocity 

method is the best one, because it allows carrying out control of the entire 

structure, not just the surface layer.  

In order to develop a new device for concrete strength control a block 

diagram was made. Its operational principle is as follows: first, the generator is 

used for pulse shaping, this pulse is fed to the power amplifier, then it goes to 

the piezoelectric transducer and finally to the unit under test. The signal which 

goes to the receiving piezoelectric transducer is amplified in the amplifier and 

then goes to the detector. After that the signal goes to the analog-to-digital 

converter, which converts an analog signal into a digital one. Then the data go to 

the microprocessor 1, and when detecting a maximum signal level the visual 

indicator and the audio indicator are activated. Next, the measurement is made, 

its results are transferred via Bluetooth to the microprocessor and then to the 

digital indicating device.  

To record the measurement results Electrically Programmable Read-Only 

Memory is used; it provides a record of information in the cell during the 

operation of the device without using special programming devices and long-

term storage of data in case the power supply is disconnected. The control is 

carried out by means of the keyboard. The digital indicating device is intended 

for displaying measurement and support information in the user-friendly way.   

The developed device has two transducers. The emitting transducer is 

connected to the device, and the receiving transducer (receiver) is wireless. The 

principle of operation is as follows: the wired transducer is fixed on the one side 

of the wall and the pulse mode in the device is set, and on the other side of the 

wall a wireless transducer is fixed in the point where the signal has the 

maximum value. Upon detection of this signal audio and visual indicators of the 

transducer are turned on. After that the wireless transducer is fixed on the wall, 

and the measurement mode is set in the device. After taking the measurement 

the receiver converts the analog signal into a digital one using Bluetooth and 

transmits the data to the device, where the data are shown on the display. 

  




